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احمد وحیدی، وزیر کشور بود که اجرا و در واقع مسئولیت برگزاری انتخابات 
برعهــده وزارت خانه تحت مدیریت اوســت. وحیدی توضیح داد:»مشــکل 
و اعتراضــی در روند ثبت نام ها نداشــتیم و تعداد واجدین شــرایط رای دهی 
در انتخابات، تفاوت چندانی با انتخابات مجلس نخواهد کرد. انشــاالله در 
همان مدت ۵۰ روز که قانون پیش بینی کرده، فرایند انتخابات طی و هشتم 
تیر انتخابات برگزار خواهد شــد. اگر به هر دلیل نتیجه انتخابات در مرحله 
اول انتخابات روشــن نشود، مرحله دوم انتخابات یک هفته بعد در تاریخ ۱۵ 
تیر برگزار می شود.« وزیر کشور به تامین امنیت انتخابات هم اشاره کرد:»با 
تدابیر پیش بینی شده و هماهنگی همه دســت اندرکاران و حضور گسترده 
مردم در بحث امینت هم مشکلی نخواهیم داشت و همه پیش بینی ها انجام 
شده است.« او همچنین از چاپ تعرفه های انتخاباتی خبر داد و گفت:»این 

تعرفه ها روز انتخابات توزیع خواهد شد.« 
محمد مخبر، کفیل ریاست جمهوری هم روز گذشته در جلسه هیئت 
دولت حضور داشــت. او در حاشیه این جلسه و در جمع خبرنگاران با اشاره 
به تاکید رهبری مبنی بر زمینه سازی برای مشارکت پرشور مردم در انتخابات 
و برگــزاری انتخابات در امنیت و ســامت کامل گفته بود:»ما به عنوان یاران 
رئیس جمهور شهید، برای حفظ میراث ایشان باید در دو عرصه تاش کنیم، 
عرصه اول برگزاری ســالم، امن و مشــارکتی انتخابــات و عرصه بعدی تداوم 

فعالیت های دولت به شکل جهادی و بدون هیچ گونه خلل و کندی است.« 
پیمان جبلی، رئیس ســازمان صداوســیما هم البته در حاشــیه این 
جلسه به تاش صداوسیما در حوزه انتخابات پرداخت:»رسانه ملی هم مثل 
بقیه دســتگاه های درگیر در حوزه انتخابات با یک شــرایط پیش بینی نشده 
مواجه شد و اقداماتی که در دوره های پیش ظرف یک سال برای آماده سازی 
زیرساخت ها و طراحی برنامه ها اتفاق می افتاد، در زمانی بسیار کوتاه ناگزیر 
به انجام آن شدیم. ما منتظر اعام نظر نهایی شورای نگهبان هستیم، اما از 
جهت آماده شدن زیرساخت های لازم در تولید فنی، طراحی برنامه ها، محورها 
و پرســش ها آمادگی لازم تقریباً وجــود دارد. مجری)مناظرات( هنوز قطعی 
نیست. اسامی چند نفر از همکاران در دست بررسی است که امیدوارم تا اوایل 

هفته آینده در این زمینه اطاع رسانی  شود.«

دولت باید بی طرف باشد �
در جلســه دولت امــا برخی اعضا در جمع خبرنــگاران از لزوم بی  طرفی 

دولت و رعایــت اخاق در انتخابات گفتند. مانند محمــد دهقان، معاون 
حقوقی ریاســت جمهوری که در حاشــیه این جلســه به موضع دولت در 
انتخابات ریاست جمهوری، پرداخت:»کارکنان دولت مطابق قانون انتخابات 
ریاست جمهوری نباید از جایگاه خود علیه یا له کاندیدایی اقدامی انجام دهند 
و از امکانات دولتی به نفع کاندیدایی استفاده کنند. ما این را به کل کارکنان 
دولت اعام کرده ایم و بخشــنامه آن را هــم صادر می کنیم زیرا دولت باید در 

انتخابات بی طرف باشد.« 

مواضع انتخاباتی در حیاط دولت �
در میانــه ایــن اظهارنظرهــا و گفت و شــنودها اما برخــی از اعضای 
هیئت دولت که با حضور در وزارت کشــور نســبت به ثبت نام در انتخابات 
اقدام کرده بودند هم از فرصت حیاط دولت برای خط و نشان کشیدن های 
انتخاباتی اســتفاده کردند. مانند علیرضا زاکانی، شهردار تهران که در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد:»در صورت تائید صاحیت از ســوی شورای 
نگهبان، برای حضــور در رقابت های انتخاباتــی مرخصی می گیرم. من 
ایده های تحولی برای کشــور دارم و جهت کشــور را در جهت دولت آقای 
رئیسی می دانم که باید استمرار یابد،  نقاط قوت آن تشدید شود و ابعادی 
هم که به رفع کاستی نیاز دارد با دقت انجام شود.« او در پاسخ به این پرسش 
که اگر در انتخابات رای نیاورید به شهرداری تهران بازمی گردید؟ گفته بود: 
»باید همین بشود، ولی رای می آورم«. او تاکید کرده بود:»خط قرمز به همه 
معاونان و شرکت ها را گفته ام که کســی در شهرداری حق کار سیاسی به 
معنای ورود برای اشــخاص و به طور اولی برای بنده را هم ندارد. این خط 

قرمز برای خود من پررنگ تر است.« 
صولت مرتضوی، وزیر کار،  تعاون و رفاه اجتماعی هم از دیگر افرادی 
بود که ضمن ثبت نام برای حضور در انتخابات، حاشیه جلسه دولت را فرصتی 
مغتنم برای گفت وگویی یک طرفه با رقبا دانست:»تا آخر انتخابات می مانم. 

آمده ام که بمانم. مگر آمده ام به نفع کسی کنار بروم؟« 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی، رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران 
 هم در حاشــیه هیئــت دولت ضمن ابــراز امیدواری برای وقــوع یک رقابت 
انتخاباتی به احسن الوجه و انتخاب شایسته ترین فرد عنوان کرد:»بنده خودم 
را متعلق به جبهه انقاب می دانم و از هر تصمیمی که مجموعه جبهه انقاب 

به آن برسد، تبعیت می کنم.« 

خط انتخابات

روز گذشته وزیر کشور بار دیگر تاکید کرد که با توجه به تمهیدات فراهم شده، 
انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری، هشتم تیرماه برگزار می شود؛ 
انتخاباتــی که این روزها اخبــار مربوط به آن لحظه  به لحظه و ســاعت به 
ســاعت منتشــر می شــود. در این میان خبرهای مرتبط بــا کاندیداهای 
ریاست جمهوری و فعالیت ها و اظهارنظرهای آنها حائز اهمیتی ویژه است. 

یکی از مهم ترین چهره های شناخته شده کاندیداتورها 
که در طیف میانه روها قرار دارد، علی لاریجانی است. 
نامزدی که در آغاز راه و اظهارنظرهای انتخاباتی خود 
گریزی به موضوع بورس زد؛ به نحوی که به نظر رسید 
این موضوع در اولویت لاریجانی قرار دارد. او روز گذشته با انتشار ویدئویی به 
سوالات یکی از فعالان بازار ســرمایه درباره بورس پاسخ داده است:»برای 
بهبود وضعیت بورس دولت و سیاست مداران لازم نیست کاری کنند بلکه 
یکسری کار ها و دخالت ها را نباید انجام دهند. مثل قیمت گذاری دستوری، 
ناپایداری نرخ انرژی، وضع عوارض نابجا، سود بانکی نامتوازن.« او راه حل 
مشکات بورس را عبور از مداخله گری دولت به سمت زمینه سازی می داند. 

چالش میان حقانیان و تسنیم �
چالش میان یکــی از نامزدهای انتخاباتی نزدیک به 
بیت رهبــری و یک خبرگزاری اصولگــرا هم ازجمله 
مواردی بود که در روزهای گذشته مورد توجه رسانه ها 
و افکار عمومی قرار گرفت. ماجرا از این قرار است که 
خبرگزاری تســنیم وابســته به ســپاه پاســداران در مطلبی کاندیداتوری 
وحیدحقانیان، عضو سابق دفتر رهبری را مورد انتقاد قرار داد:»همه بدانند، 
آنچه رخ داده، نه یک اقدام از ناحیه نهاد دفتر، بلکه تصمیمی فردی بوده 
است که ارتباطی نیز با حاکمیت ندارد. برخی افراد علی رغم اینکه سابقه 
مســئولیت اجرایی متناســب و چندانی هم نداشــتند به عنوان داوطلب 
نامــزدی ریاســت جمهوری ثبت نــام کردند، امــا بدتر اینکــه در تیزرهای 
انتخاباتی شان، نقطه ثقل تبلیغ را وابستگی به دفتر مقام معظم رهبری قرار 
دادند؛ مسئله ای که قطعاً اقدامی غیراخاقی و به دور از نگهداشتن حرمت 

این نهاد بسیار والاست.«
در واکنش به این انتقاد تســنیم اما حقانیان جوابیه ای را در رســانه ها 
منتشر کرد و یکی از اولین اصاحات در دولت خود را تغییر ریل رسانه های 
منتســب به نهادهای حاکمیتی کشــور خواند:»درحالی که این رسانه ها 
به طور مستقیم از بیت المال مسلمین و بودجه نظامی کشور ارتزاق می کنند، 

برخاف قانون و دستور صریح امام راحل، به طور مداوم در سیاست داخلی 
کشور دخالت می کنند.« او با اشاره به مطلب خبرگزاری تسنیم نوشت:»در 
آخرین لجن پراکنی یکی از این رسانه ها، ضمن نادیده گرفتن مسئولیت های 
خطیر اینجانب از ابتدای انقاب تاکنون، طوری القا کرده اند که نقطه ثقل 
حضور حقیر در انتخابات، وابستگی به دفتر مقام معظم رهبری است. در 
صورتی که آشکارا از همان ابتدا اعام کرده ام که حضورم در عرصه انتخابات 
با تصمیم شخصی بوده اســت. اما مردم به خوبی دریافته اند که همه این 
تاش های مذبوحانه این رسانه منفعل در اکثر بزنگاه های حساس کشور، به 

جهت ترس از شکست کاندیدای مورد حمایت شان است.«

بذرپاش با کتاب آمد �
خبر دیگر در این حوزه مربوط به مهرداد بذرپاش وزیر 
راه و شهرسازیست که روز گذشته هم همچون هفته 
گذشته در جلسه هیئت دولت حضور نداشت. او در 
آخرین روز مهلت ثبت نام وارد وزارت کشور شد و برای 
حضــور در انتخابات ریاســت جمهوری ثبت نــام کــرد. او در زمان ثبت نام 
کتابچه ای در دست داشت که  آن را برنامه و راهبردهای  خود خواند. وجود 
این کتابچه البته سوالاتی را مطرح کرد. در نقد این عمل بذرپاش گفته شد 
کــه او چگونــه در فاصلــه ۱۵ روز از ســانحه هوایــی منجر به درگذشــت 
رئیس جمهور توانســته اســت برنامــه ای هم بــرای حضــور در انتخابات 
ریاست جمهوری تدوین کند. برخی از تحلیلگران سیاسی معتقدند که تایید 

صاحیت او به دلیل سابقه و پرونده های شائبه برانگیز محل ابهام است. 

تعیین اولین رییس ستاد �
از میــان خبرهــا اما موضــوع تعیین رئیس ســتاد 
انتخاباتی محمد شریعتمداری وزیر صنعت، معدن و 
تجارت و کار، تعاون و رفاه اجتماعی در دولت روحانی 
هم جالب توجه بود:»طی حکمی از ســوی محمد 
دوره  چهاردهمیــن  انتخابــات  نامــزدی  داوطلــب  شــریعتمداری 
ریاست جمهوری علی اصغر احمدی به عنوان رئیس ستاد انتخاباتی این 
داوطلب تعیین شد.« احمدی معاونت وزیر کشور، معاونت هماهنگی و 
پیگیری معاونت اجرایی رئیس جمهــور، دبیرکل جمعیت هال احمر، 
اســتاندار گلستان و نمایندگی شاهرود در پنجمین دوره مجلس شورای 

اسامی را در کارنامه کاری خود دارد.
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وضعیت فعلی ایران و درگذشت رئیس جمهور، می توانند به ایران فشار بیاورند 
که همکاری های داوطلبانه خود را بیشتر کند. این یک تحلیل و حدس است. 
اگر این درست باشد، این فشار احتمالُا مقطعی بوده و ادامه نخواهد داشت. اما 
اگر ماحظات دیگری در میان باشد، و اروپایی ها فشار زیادی آورده باشند این 

گزارش می تواند آغاز سلسله بحران هایی در روابط ایران و آژانس باشد.« 
ایــن تحلیلگر حوزه سیاســت خارجی ادامــه داد: »واقعیت این اســت که 
گزارش های پیشــین گروسی حاوی این نکته بود که در تحلیل های تندروهای 
دست راستی ضدبرجام در آمریکا مثل دیوید آلبرایت )رئیس موسسه علم و امنیت 
بین الملل که فعالیت زیادی علیه برنامه هسته ای ایران دارد( نیز وجود داشت. 
این ادعا حاکی از آن بود که زمان گریز هسته ای ایران رو به کاهش است و تهران 
به طور عمدی با آژانس همکاری نمی کند و اطاعات لازم را در اختیار این نهاد 
نمی گذارد. گروســی همین گــزاره را به صورت فنــی در گزارش های قبلی و با 
ماحظات بیشتر می گفت. مثاً بیان می کرد که اطاعات ما رو به کاهش است. 
این گزارش از آن جهت نقطه عطف اســت که هشداری به طرف های اروپایی، 
آمریکایی و شــاید جامعه بین الملل می دهد که برنامه هســته ای ایران به نقطه 
حساســی رسیده اســت. پیش از این نیز گروسی گله کرده بود که چرا موضوع 
هسته ای ایران به خاطر جنگ های غزه و اوکراین از دستورکار قدرت های اصلی 
خارج شده است. شاید آژانس وقتی می بیند آمریکا و اروپا حساسیت مورد نظر 
آن ها را ندارد، قصد در جلب نظر آنان داشته است.« قهرمان پور تاکید کرد: »مااز 
پشــت پرده بی خبر هستیم. اگر بر فرض یک اســتراتژی سیاسی برای افزایش 
برخورد با ایران پشت این قطعنامه باشد، خط مذکور به این زودی آغاز نمی شود. 
شــاید در این مقطع احساس کردند که می توانند به خاطر وضعیت فعلی ایران 
فشــار بیاورند. اما اگر قصدشان بازگشــت به فضای تقابل باشد، به نظرم بعد از 

انتخابات آمریکا عملی خواهد شد.«

قطعنامه به شورای امنیت نمی رود �
عبدالرضا فرجی راد، استاد ژئوپلیتیک و سفیر پیشین 
ایران در نروژ درباره مسئله صدور قطعنامه از سوی شورای 
حکام علیه ایران گفت: »چنین مسئله ای ابعاد مختلفی 
دارد؛ ابعاد سیاسی مثل مذاکرات ایران و آمریکا، فنی مثل 
افزایــش میزان انباشــت اورانیوم که آمریکایی ها و اروپایی ها مدعی هســتند و 
همچنین مسائل انتخاباتی که وجود دارد. از سال ۱۴۰۱ تا امروز قطعنامه ای از 
سوی شورای حکام علیه ایران صادر نشده بود اما ایران و آژانس روابط صمیمی 
هم با یکدیگر نداشتند. درست است که آقای گروسی چند سفر به ایران داشت 
اما آن رابطه ای که مدنظرشان بود برقرار نشد. ایران از وضعیت برجامی و تحریمی 
ناراضــی اســت و اعتقاد دارد وقتــی غربی ها هیچ امتیازی در مســئله تحریم 
نمی دهند و اروپایی هــا به رغم روی کار آمدن دموکرات هــا در آمریکا و احتمال 
همکاری بیشتر، گشایشی ایجاد نکردند، چرا باید متعهد به خواسته های آن ها 
باشــیم. برای همین ایران غنی سازی را تا سطح ۶۰ درصد رساند و میزان تولید 
اورانیوم نیز بیشتر شد.« او ادامه داد: »ما مذاکراتی با آمریکا در مسقط و نیویورک 
داشتیم که ســابقه آن به قبل از هفت اکتبر و طوفان الاقصی باز می گردد. این 
مذاکرات قرار بود در چند فاز انجام شود که یک فاز آن تقریباً تکمیل شد و نتیجه 
آن خود را در آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در کره و انتقال آن به قطر نشان 
داد. میزان فروش نفت ایران نیز بیشتر شد و منطقه به یک آرامش نسبی رسید. 
این مذاکرات دچار وقفه شد اما دوباره از سر گرفته شده است. اروپایی ها در این 
قضایا هیچ نقشی نداشتند و از این عدم حضور نگران هستند که چرا به عنوان 
اعضای ۱+۵ در جریان گفت وگوهای ایران و آمریکا نیستند. علت این عدم اگاهی 
نیز آن بود که مسئله هسته ای کم تر مورد بحث قرار می گرفت. تمرکز بر مسائل 

منطقه ای بود. اما اروپایی ها تمایل به حضور در این گفت وگوها دارند.«
سفیر پیشین ایران در نروژ یادآور شد: »مسئله بعدی، انتخابات آمریکاست 

و آن ها نمی خواهند با قطعنامه ای که در شورای حکام تصویب می شود و امکان 
دارد به شــورای امنیت برود، خط مذاکره با ایران قطع شــود و تنش در منطقه 
بالا بگیرد و بر انتخابات شان تاثیر بگذارد. اما اروپایی ها چنین نگرانی ای ندارند 
و منافع خود را پیگیری می کنند. به گفته خودشان نگران افزایش ۲۰ درصدی 
غنی ســازی و همچنین کاهش نفوذ بازرسان و کارشناسان آژانس هستند. اما 
واقعیت این است که آمریکایی ها انتخابات خودشان را می بینند و نیم نگاهی نیز 
به تغییر دولت در ایران دارند. طی یک ماه آینده دولت در ایران تغییر خواهد کرد 
و آن ها نمی خواهند که به خاطر این یک ماه و با توجه به انتخابات خودشــان، 
موضوع را حاد کنند. نگاه این اســت که در صورت پیروزی این مذاکرات از سر 
گرفته و احتمالًا مســئله هسته ای نیز  به آن اضافه شود. هر گونه تغییر در این 
مســئله به بعد از انتخابات آمریکا در ماه نوامبر موکول می شــود.«  این استاد 
ژئوپلیتیک اظهار داشــت: »این تفاوت منافع، دوگانگی ای میان اروپا و آمریکا 
ایجاد کرده اســت. به نظر من این دو متحد راه حلی برای کنترل این وضعیت 
پیدا کردند. ســه ماه قبل آلمان، انگلیس و فرانســه یک بیانیــه صادر کردند و 
پیش نویس قطعنامه نیز به شــورای حکام ارائه شــد. این قطعنامه احتمالًا به 
زودی تصویب خواهد شــد اما حالت اخطار به خود خواهد گرفت و به شورای 
امنیت نخواهد رفت. آن ها می دانند که اگر این قطعنامه به شورای امنیت برود 
دو مشکل به وجود می آورد؛ به احتمال زیاد روس ها و شاید چینی ها قطعنامه 
را وتو کنند. مســائل در جنگ اوکراین پیچیده شده، غربی ها به اوکراین مجوز 
دادند که از ساح های آنان می توانند در خاک روسیه استفاده کنند و این باعث 
شدت عمل روسیه خواهد شد که ممکن است در بحث شورای امنیت خود را 
نشان دهد. مشکل دوم قطع مذاکرات ایران و آمریکا است. آمریکا الان به این 
مذاکرات نیاز دارد. در جبهه جنوب لبنان تنش بالا گرفته و آمریکا در گفت وگو 
با ایران سعی می کند جلوی این جنگ گسترده قریب الوقوع را بگیرد. در دریای 
ســرخ و عراق نیز مســائلی وجود دارد. برآورد من این است که با توجه به تمام 
این عوامل، قطعنامه به شورای امنیت نمی رود.« سفیر پیشین ایران در نروژ با 
اشاره به اعام آغاز کاهش تعهدات برجامی از سوی رئیس سازمان انرژی اتمی، 
گفت: »دو سال دیگر زمان برجام به پایان می رسد و ایران می گوید ما این حق 
را داریم که تعهدات مان را به تدریج کم کنیم. در حال حاضر مسائل در منطقه 
و جهان پیچیده شــده، و از اهمیت سیاسی موضوع بر اهمیت فنی آن اضافه 
شده است. پیچیدگی اوضاع به آمریکا و اروپا اجازه نمی دهد که تضاد و تقابل 
را تشــدید کنند.« فرجی راد ادامه داد: سه ماه قبل در نشست فصلی شورای 
حکام، اروپایی ها یک بیانیه تند دادند اما قطعنامه صادر نشد. آن جا به نحوی 
گفته شد که اگر ایران با آژانس همکاری نکند، در مرتبه بعدی قطعنامه صادر 
خواهد شد. این مسئله را نیز باید در نظر گرفت. اروپا در حال حاضر از نظر خود 
می تواند صدور این قطعنامه را با توجه به هشدار  پیشین، توجیه کند. هیچ کس 
زیربار این حرف نمی رود که آمریکا و اروپا بخواهند در خصوص مسئله هسته ای 
ایران موضع متفاوتی بگیرند. از ابتدا من اعتقاد نداشتم که آمریکا مقابل اروپا 
می ایســتد. طبیعتاً اگر آمریکایی ها بخواهند در مسئله هسته ای با اروپایی ها 
هماهنگی نداشــته باشند، از نظر خودشان بسیار بد اســت. بنابراین راه حل 
میانــه ای را پیدا کردند تا اختاف نظر بروز نکند و به یک شــکاف بزرگ تبدیل 
نشود. این راه حل خود را در صدور بیانیه، قطعنامه شورای حکام و عدم ارجاع 
آن به شورای امنیت نشان می دهد. این قطعنامه یک تهدید است بدون اینکه 
کارکرد عملیاتی داشــته باشد و به قطعنامه شورای امنیتی علیه ایران منتهی 
شود، در نتیجه آمریکا و اروپا راضی شوند و ایران نیز زیاد تحت فشار قرار نگیرد.« 
دیپلمات پیشین کشورمان یادآور شد: »برخی معتقدند که این قطعنامه برای 
تاثیرگذاری بر انتخابات ایران و روی کار آمدن یک جناح خاص صادر می شود. 
درحالی که قطعنامه پیش رو به نشســت ســه ماه قبل شــورای حکام و بیانیه 
اروپایی ها برمی گردد. آن هایی که این مسئله را مطرح می کنند، می دانند که 

یک بیانیه یا قطعنامه مسیر انتخابات ایران را تغییر نمی دهد.«

جواد علیزاده


